

Press Release

FOR IMMEDIATE RELEASE

Friday, 17 April 2015

Brussels, Belgium

ON-GOING: Farmers and citizens occupy DG Agriculture to demand end to free trade talks

More than fifty farmers and concerned citizens have occupied the European Commission department responsible for agriculture this afternoon, demanding an end to EU-US talks on a transatlantic free trade deal (TTIP). On the eve of the latest negotiation round in New York on 20 April, they are demanding to see Zoltan Somogyi, the co-lead negotiator on agriculture.

*“TTIP – as well as its little brother CETA – will have a devastating impact on small farmers and our food on both sides of the Atlantic.” said **Jose-Miguel Pacheco, member of the European Coordination of Via Campesina**. “Our position is very clear: the promotion of industrial farming and GMOs is undermining our struggle for an alternative food system. That’s why we’re here to tell Zoltan Somogyi that all of these free trade treaties need to end.”*

The occupation is part of the International Day of Peasant Struggle, organised annually by Via Campesina, and the day before the Global Day of Action to Defeat Trade and Investment Treaties, on April 18. It was preceded by a tour of the European Quarter, highlighting how the trade talks are being driven by big agribusiness.

*“Right from the outset, the European Commission has been championing the interests of big business, granting privileged access to agribusiness and food and drinks industry representatives.” said **Nina Holland of Corporate Europe Observatory, a member of D19-20**. “The Commission is completely ignoring the voices of farmers and citizens.”*

As well as demanding an end to the negotiations, those occupying DG AGRI are also launching their own citizens' public consultation *in situ*, making up for the fact that 92% of all meetings and consultations carried out by the Commission have been with big business.

*“The Commission refuses to listen to ordinary people, but the noise we’re making – here in Brussels and across Europe - is becoming impossible to ignore.” said **Myriam Djegham of MOC (Mouvement Ouvrier Chrétien), a member of D19-20**. “Those assembled in DG AGRI are making it clear they reject these unjust and untransparent free trade deals, and tomorrow thousands will be taking to the streets around the world to make our message louder and clearer.”*

The action kicks off a weekend of events organised by *D19-20, Tout Autre Chose, Hart Boven Hard* and *Les Acteurs des Temps Presents*. This Saturday, the final demonstration, through Brussels and into the heart of the EU Quarter, will begin at 14h00 at Rue Pletinckx 19, 1000 Brussels.

Press contacts:

- Hanny Van Geel (EN, NL), European Coordination of Via Campesina, 0031613903434; hanny@eurovia.org

- Lora Verheecke (FR, EN, ES), Corporate Europe Observatory and member of D19-20, +32 (0) 486 31 00 34; lora@corporateeurope.org

- Thomas Englert (FR, NL, EN), JOC and member of D19-20, +32 (0) 479 32 95 41

Notes to Editor

The scheduled events at Rue Pletinckx 19, 1000 Brussels are following:

- *Friday 17th April: 18h30 - public debate with Belgian political parties*
- *Saturday 18th April: 10h-12h – debates and workshops*
- *Saturday 18th April: 12h30-13h30 – Assembly*
- *Saturday 18th April: 14h00 – main popular demonstration*
- *The following evening will be a concert and entertainment at the occupied fields in Haren, <http://haren.luttespaysannes.be/bientot/article/17-19avril-keelbeek-alive?lang=fr>*
- *For more information on the International day of peasants struggle, see <http://viacampesina.org/en/index.php/actions-and-events-mainmenu-26/17-april--day-of-peasants-struggle-mainmenu-33>*
- *For more information on the Global Day of Action to Defeat Free Trade and Investment Treaties, see <https://www.globaltradeday.org/>*
-
-
-
-

*** Communiqué de presse ***
POUR DIFFUSION IMMEDIATE
Vendredi, 17 Avril 2015
Bruxelles, Belgique

EN COURS : **Des agriculteurs et citoyens occupent la DG Agriculture pour revendiquer la fin des négociations de libre échange**

Plus de cinquante agriculteurs et citoyens sensibilisés ont occupé la direction générale agriculture de la commission européenne cet après midi pour demander la fin des négociations UE-US sur le traité transatlantique (TTIP). A la veille du prochain round de négociations à New-York de ce 20 avril, Ils demandent de rencontrer Zoltan Somogyi, le co-négociateur en chef pour l'agriculture.

« Le TTIP – ainsi que son petit frère le CETA – aura un impact dévastateur sur les petits agriculteurs des deux cotés de l'Atlantique. » **affirme Jose-Miguel Pacheco, membre de la coordination européenne de Via Campesina.** « Notre position est très claire : la promotion de l'agriculture industrielle et des OGMs sape notre lutte pour un système alimentaire alternatif. C'est pour cette raison que nous sommes ici pour dire à Zoltan Somogyi que tous ces traités de libre échange doivent prendre fin. »

L'occupation fait partie de la journée internationale des luttes paysannes, organisée chaque année par Via Campesina, et a lieu la veille de la journée mondiale contre les traités de libre échange de ce 18 avril. Elle clôturera un tour du quartier européen qui a mis en valeur comment les négociations commerciales sont poussées par l'industrie agro-alimentaire.

« Dès le départ, la Commission Européenne s'est faite la porte parole des intérêts des grandes multinationales en offrant un accès privilégié aux représentants des multinationales de l'industrie agricole et de l'industrie de l'alimentation. » **affirme Nina Holland du Corporate Europe Observatory, une organisation membre de l'alliance D19-20.** « La Commission ignore complètement les voix des agriculteurs et des citoyens. »

Parallèlement à la revendication de cesser les négociations, les activistes occupant la DG AGRI ont mené leur propre consultation publique *in situ*, pour compenser le fait que 92% de toutes les réunions et consultations menées par la Commission se sont faites avec les représentants des multinationales.

« La Commission refuse d'écouter les gens ordinaires, mais le bruit que nous faisons – ici à Bruxelles et à travers l'Europe – devient impossible à ignorer. » **affirme Myriam Djegham du MOC Bruxelles (Mouvement Ouvrier Chrétien), membre de D19-20.** « L'assemblée à l'intérieur de la DG AGRI montre que nous rejetons ces accords injustes et opaques. Demain des milliers de personnes défileront dans les rues partout dans le monde pour amplifier et renforcer notre message. »

Cette action donne le coup d'envoi d'un weekend d'événements organisé par l'alliance D19-20, Tout Autre Chose, Hart Boven Hard et Acteurs des Temps Présents. La manifestation finale qui traversera Bruxelles jusque dans le coeur du quartier européen, commencera à 14h ce samedi depuis le 19 rue Pletinckx à 1000 Bruxelles

Contacts Presse :

- Hanny Van Geel (EN, NL), coordination européenne de Via Campesina, 0031613903434;
hanny@eurovia.org

- Lora Verheecke (FR, EN, ES), Corporate Europe Observatory et membre de D19-20, +32 (0) 486 31 00 34; lora@corporateeurope.org
- Thomas Englert (FR, NL, EN), JOC et membre de D19-20, +32 (0) 479 32 95 41

Informations supplémentaires :

Les évènements qui auront lieu à la Rue Pletinckx 19, 1000 Bruxelles:

- *Vendredi 17 Avril: 18h30 – debat public avec les principaux partis politiques belges*
- *Samedi 18 Avril: 10h-12h – debats et ateliers*
- *Samedi 18 Avril: 12h30-13h30 – Assemblée*
- *Samedi 18 Avril: 14h00 – Manifestation populaire principale*
- *Le soir du 18/04 concert and festivités sur les champs occupés de Haren, <http://haren.luttespaysannes.be/bientot/article/17-19avril-keelbeek-alive?lang=fr>*
- *Pour plus d'informations sur la journée internationale des luttes paysannes <http://viacampesina.org/en/index.php/actions-and-events-mainmenu-26/17-april--day-of-peasants-struggle-mainmenu-33>*
- *[Pour plus d'informations sur la journée mondiale contre les traités de libre échanges](https://www.globaltradeday.org/)*